

Draws the attention of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that the petitioners do not appear to be in close touch with present conditions in the Tabligbo subdivision.

735th meeting,
27 July 1956.

1600 (XVIII). Petition from the General Chairman of the Comité de l'Unité togolaise (T/PET.7/442)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from the General Chairman of the Comité de l'Unité togolaise concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,¹¹¹

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that the elections of 12 June 1955 to the Territorial Assembly had been conducted in accordance with the proper procedures and after the time-limit laid down in the legislation in force had been observed;

2. *Recalls* its recommendations adopted at the seventeenth session on the development of representative, executive and legislative organs in the Territory;

3. *Takes note* of the statement of the Administering Authority that a law was enacted on 23 June 1956 which established universal adult suffrage in the Territory;

4. *Expresses the hope* that the Comité de l'Unité togolaise will see fit to participate in all future elections.

735th meeting,
27 July 1956.

1601 (XVIII). Petition from the National Secretary of Juvento (T/PET.7/444)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from the National Secretary of Juvento concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,¹¹²

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority in which the Administering Authority refers to its observations on an earlier petition from Mr. Yaya and Mr. Issa¹¹³ in which it stated in particular that:

(a) A warrant had been issued for the arrest of Mr. Yaya who had been involved in the incident at Paratao, and he had been sentenced *in absentia*;

(b) Mr. Issa was not wanted in connexion with that incident:

2. *Notes* that statements along these lines were made by the French representative during the consideration of the previous petition from Mr. Yaya at the 196th meeting of the Standing Committee on Petitions;

3. *Notes further* that Mr. Yaya was arrested as soon as he returned to Togoland and that his case had been settled by the competent courts of the Territory.

736th meeting,
31 July 1956.

¹¹¹ See T/PET.7/442, T/OBS.7/36, T/L.696.

¹¹² See T/PET.7/444, T/OBS.7/36, T/L.703.

¹¹³ See T/PET.7/362.

Appelle l'attention des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que les pétitionnaires ne semblent pas avoir une connaissance directe de la situation actuelle dans la subdivision de Tabligbo.

735ème séance,
27 juillet 1956.

1600 (XVIII). Pétition du Président général du Comité de l'Unité togolaise (T/PET.7/442)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition du Président général du Comité de l'Unité togolaise, concernant le Togo sous administration française¹¹¹,

1. *Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que les élections du 12 juin 1955 à l'Assemblée territoriale ont eu lieu conformément à la procédure normale et compte tenu du délai prescrit par la législation en vigueur;

2. *Rappelle* les recommandations qu'il a adoptées à sa dix-septième session sur la création d'organes représentatifs, exécutifs et législatifs dans le Territoire;

3. *Prend acte* de la déclaration de l'Autorité administrante suivant laquelle une loi, promulguée le 23 juin 1956, institue le suffrage universel pour tous les adultes dans le Territoire;

4. *Exprime l'espoir* que le Comité de l'Unité togolaise participera à toutes les élections futures.

735ème séance,
27 juillet 1956.

1601 (XVIII). Pétition du Secrétaire national de la Juvento (T/PET.7/444)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition du Secrétaire national de la Juvento, concernant le Togo sous administration française¹¹²,

1. *Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante, par lesquelles elle renvoie aux observations présentées en réponse à une pétition antérieure de MM. Yaya et Issa¹¹³ où elle a déclaré notamment que:

a) Un mandat d'arrêt avait été décerné contre M. Yaya impliqué dans l'incident de Paratao et un jugement par défaut avait été rendu à son encontre;

b) M. Issa n'était pas recherché pour cette affaire;

2. *Note* que des déclarations dans ce sens ont été faites par le représentant de la France à la 196ème séance du Comité permanent des pétitions lors des discussions relatives à la pétition antérieure de M. Yaya;

3. *Note en outre* que M. Yaya a été arrêté dès son retour au Togo et que son cas a été réglé par les cours compétentes du Territoire.

736ème séance,
31 juillet 1956.

¹¹¹ Voir T/PET.7/442, T/OBS.7/36, T/L.696.

¹¹² Voir T/PET.7/444, T/OBS.7/36, T/L.703.

¹¹³ T/PET.7/362.